

賽馬會一人一花計劃 (2020/21)

石竹



石竹 *Dianthus chinensis*

◦中文別名：
又名五彩石竹、
中國石竹或印度石竹

◦原產地：中國

◦花朵顏色：有紅色、粉紅色、紫紅色、白色等，
呈純色或雙色。



形態及特徵

- 株高10至20厘米
- 莖枝直立，花瓣5枚，單瓣或重瓣，具香氣。
- 花期：10月至翌年4月



生長習性

- 石竹喜冷涼，耐寒，不耐酷熱，喜通風的環境，忌高溫多濕。
- 生長適溫為 10°C 至 25°C 。日照良好則生長較旺盛。

	春 Spring	夏 Summer	秋 Autumn	冬 Winter
日照 Sunlight				
澆水 Watering				
施肥 Fertilising				
換盆 Re-potting				



移植幼苗

Transplanting Seedlings

步驟一 Step one :

把培養土放入花盆，直至泥土離盆頂半吋。培養土可加入有機質或緩效性化學肥料作為基肥，以供植株生長所需。

Fill each pot with potting mix up to half an inch from the top rim. Organic matter or slow-release chemical fertilisers may be added to the potting mix as a base fertiliser to support plant growth.

步驟二 Step two :

用小鏟子把幼苗移離播種盆，切勿弄斷幼苗根部。

Remove the seedlings from the germination tray with a small shovel. Do not damage the roots of the seedlings.

步驟三 Step three :

用小鏟子在花盆中央挖一個洞，其闊度和深度應與幼苗根部泥膽大小相若。把幼苗置於洞中，蓋上培養土，並輕輕壓平，讓培養土與泥膽接觸。切勿壓斷幼苗根部。移盆後切記馬上澆水，同時亦可摘心，促使幼苗萌發側芽，多長花蕾。

Dig a hole in the centre of each pot with a small shovel. The width and depth of the hole should be similar to those of the root ball of the seedling. Place the seedling in the hole and fill it with potting mix. Flatten the potting mix gently until it comes into contact with the root ball. Do not crush the roots of the seedling. Remember to water the plant immediately after transplanting. Pinch the growing tips as necessary to promote the development of lateral buds and flowers.

步驟四 Step four :

把移植後的幼苗置於半遮陰處，避免陽光直射。其後幼苗必須每天接受6至8小時日照，以促進生長和開花。花盆表土漸乾時便應澆水。

Place the transplanted seedlings in a semi-shaded area and avoid direct sunlight. Thereafter, the seedlings should be exposed to sunlight for 6 to 8 hours a day to encourage growth and flowering. Water them when the soil surface begins to dry out.

- 植於已混入化學肥的培植土
- 用小鏟於盆中挖洞，將幼苗置於洞中，蓋上培植土。
- 移盆後馬上澆水
- 待苗高約10至12厘米時摘心去頂芽，花謝後即應剪除
- 適量肥料，每月適量施肥一次(約10粒)於花盆邊，遠離根部

參考網址

- 賽馬會「一人一花」活動

◦ https://www.lcsd.gov.hk/en/green/common/doc/leaflet_OPOF_PHSS_2020-21.pdf

齊來努力照顧小生命！

